

مركز
قطر
للقِيادات



Qatar
Leadership
Centre

نشرة مركز قطر للقيادات

إصدار الربع الثاني 2026



www.qlc.qa



[qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa)



[qlc_qa](https://twitter.com/qlc_qa)



حفل تخريج قيادات 2026

مايو 2026

تحت رعاية سعادة الشخة المياسة بنت حمد بن خليفة آل ثاني، رئيس مجلس إدارة مركز قطر للقيادات، احتفل المركز بتخريج الدفعة الثالثة عشرة من خريجي البرامج الوطنية "قيادات 2026"، في حفل عكس التزام دولة قطر الراسخ بتنمية رأس المال البشري وإعداد قيادات وطنية قادرة على مواصلة مسيرة الابتكار والتنمية.

وشهد الحفل تخريج 166 خريجاً وخريجة من الكفاءات الوطنية الذين يمثلون مختلف القطاعات الحكومية وشبه الحكومية والخاصة، في تأكيد واضح على الدور المحوري الذي يلعبه المركز في تطوير القيادات على مستوى الدولة. وتوزعت الدفعة على برامج المركز المختلفة، حيث تم تخريج 122 من منتسبي برامج القيادات الوطنية، إلى جانب 44 خريجاً وخريجة من برنامج الماجستير التنفيذي في القيادة، الذي يُعد أحد أبرز البرامج الأكاديمية المتخصصة في إعداد القيادات الواعدة وفق أعلى المعايير العالمية.

حضر الحفل سعادة الشخة المياسة بنت حمد آل ثاني رئيس مجلس إدارة مركز قطر للقيادات، وسعادة الشخة الدكتور عبد الله بن علي بن سعود آل ثاني نائب رئيس مجلس الإدارة والعضو المنتدب، وعدد من أصحاب السعادة الوزراء وكبار المسؤولين بالدولة، وأسر الخريجين، في أجواء احتفالية اتسمت بالفخر والاعتزاز بما حققه الخريجون من إنجازات نوعية خلال مسيرتهم التدريبية.

وفي كلمتها بهذه المناسبة، أكدت سعادة الشخة المياسة بنت حمد بن خليفة آل ثاني على الرؤية الوطنية التي تقف وراء هذه البرامج، قائلة: "الاستثمار في الإنسان هو خيارنا الاستراتيجي الأبقى، وإتينا في قطر نؤمن أن صناعة القادة هي ضمانة المضي بثبات نحو المستقبل الذي نريد".

يواصل مركز قطر للقيادات جهوده في دعم رؤية دولة قطر من خلال إعداد جيل من القادة القادرين على الابتكار وصناعة المستقبل، بما يعزز من مكانة الدولة على المستويين الإقليمي والدولي، ويواكب طموحاتها في تحقيق التنمية المستدامة وبناء اقتصاد قائم على المعرفة. وبأتي تخريج هذه الدفعة في وقت تتزايد فيه الحاجة إلى قيادات مرنة قادرة على التكيف مع المتغيرات العالمية، وهو ما يضع على عاتق الخريجين مسؤولية كبيرة في الإسهام الفاعل في مسيرة التطوير، مستنديين إلى ما اكتسبوه من مهارات قيادية ورؤية استراتيجية تؤهلهم للريادة في مواقعهم المختلفة.

الأخبار و الفعاليات

وحدة "التعامل مع وسائل الإعلام" بالتعاون مع معهد الجزيرة للإعلام

أبريل 2026

انطلقت وحدة "التعامل مع وسائل الإعلام" من تقديم معهد الجزيرة للإعلام والتي ينظمها مركز قطر للقيادات ضمن وحدات برنامج القيادات التنفيذية. وتهدف هذه الوحدة إلى تعزيز مهارات الاتصال الإعلامي والتفاعل مع وسائل الإعلام، بما يساهم في إعداد قيادات تنفيذية مؤثرة وقادرة على إيصال رسائلها بفعالية وصناعة القرار.



وحدة "الطلاقة في البيانات" من تقديم الجامعة الأمريكية في بيروت

أبريل 2026

انطلقت وحدة "الطلاقة في البيانات" من تقديم الجامعة الأمريكية في بيروت والتي ينظمها ضمن مركز قطر للقيادات وحدات برنامج القيادات الحكومية المستقبلية. وتركز الوحدة على تنمية مهارات التعامل مع البيانات وقراءتها وفهمها، واستخدامها بفعالية في اتخاذ القرارات، إلى جانب تعزيز مهارات التواصل المبني على البيانات وتنمية التفكير الناقد.



جلسة تسليط الضوء - "الإبلاغ عن المخالفات: النزاهة المؤسسية والحوكمة في دولة قطر"

أبريل 2026

نظم مركز قطر للقيادات بالتعاون مع رابطة الخريجين، جلسة "تسليط الضوء" بعنوان: "الإبلاغ عن المخالفات: النزاهة المؤسسية والحوكمة في دولة قطر"، استضاف فيها الدكتورة نجله أحمد آل ثاني، مدير قطاع في المجلس الأعلى للشؤون الاقتصادية والاستثمار، حيث شاركت خريجي المركز خبراتها وتجربتها النوعية. وتأتي هذه الجلسة ضمن أهداف التعليم المستمر لخريجي المركز، وتعزيز التواصل بين مختلف الدفقات، وإثراء حوارات تفاعلية هادفة تساهم في تنمية مهارات القائد.



وحدة تدريبية بعنوان "الابتكار والتغيير" بالتعاون مع جامعة هارفارد

أبريل 2026

أكمل منتسبو برنامج القيادات التنفيذية وحدة تدريبية مكثفة بعنوان "الابتكار والتغيير"، وذلك ضمن رحلة تعلم عُقدت في حرم التعليم التنفيذي بجامعة هارفارد في بوسطن، الولايات المتحدة الأمريكية، خلال الفترة من 26 أبريل إلى 1 مايو 2026.



وحدة "التعامل مع وسائل الإعلام" بالتعاون مع معهد الجزيرة للإعلام

أبريل 2026

اختتمت وحدة "التعامل مع وسائل الإعلام" من تقديم معهد الجزيرة للإعلام والتي ينظمها مركز قطر للقيادات ضمن وحدات برنامج القيادات المستقبلية. وتهدف هذه الوحدة إلى تعزيز مهارات الاتصال الإعلامي والتفاعل مع وسائل الإعلام، بما يساهم في إعداد قيادات تنفيذية مؤثرة وقادرة على إيصال.



جلسة طاولة مستديرة - "الجغرافيا السياسية، المخاطر، والمرونة: إدارة حالة عدم اليقين في منطقة الخليج"

مايو 2026

نظم مركز قطر للقيادات جلسة "طاولة مستديرة" بعنوان: "الجغرافيا السياسية، المخاطر، والمرونة: إدارة حالة عدم اليقين في منطقة الخليج"، بمشاركة الدكتور سلطان عبدالرحمن الخليفي، باحث أول في مركز دراسات النزاع والعمل الإنساني، والدكتور عبدالله بندر العتيبي، أستاذ مساعد في قسم الشؤون الدولية بجامعة قطر، وأدار الجلسة خريج المركز السيد محمد عبدالله المهيد. وشهدت الجلسة التي تُنظم بالتعاون مع رابطة الخريجين نقاشات تناولت أبرز معالم التحولات الجيوسياسية والتحديات الإقليمية، وانعكاساتها على أمن واستقرار المنطقة، ضمن حوار تفاعلي يعزز الوعي الاستراتيجي والفكر القيادي بين مختلف دفعات خريجي المركز.



ورشة الاتصال في الأزمات وإدارة الإعلام للقادة

يونيو 2026

في إطار برامج التعليم المستمر للخريجين، والتي تهدف إلى تبادل الخبرات القيادية والمعارف المهنية بين خريجي المركز من مختلف قطاعات الدولة بما يساهم في تطوير القدرات القيادية، نظم مركز قطر للقيادات ورشة بعنوان "العمل الإنساني والاجتماعي في قطر: القيادة، الأثر، والمساهمة الوطنية" قدمها خريج المركز السيد أحمد يوسف جاسم فخرو، مستشار الرئيس التنفيذي في قطر الخيرية، وهدفت إلى تسليط الضوء على تجربة دولة قطر في العمل الإنساني والاجتماعي ودور القيادة في تعزيز أثر المبادرات الوطنية والإنسانية في تحقيق التنمية المستدامة.



ورشة عمل في العمل الإنساني والاجتماعي في قطر

يونيو 2026

نظم مركز قطر للقيادات ورشة بعنوان "العمل الإنساني والاجتماعي في قطر: القيادة، الأثر، والمساهمة الوطنية" قدمها خريج المركز السيد أحمد يوسف جاسم فخرو، مستشار الرئيس التنفيذي في قطر الخيرية، وهدفت إلى تسليط الضوء على تجربة دولة قطر في العمل الإنساني والاجتماعي ودور القيادة في تعزيز أثر المبادرات الوطنية والإنسانية في تحقيق التنمية المستدامة. تأتي هذه الجلسة في إطار برامج التعليم المستمر للخريجين، والتي تهدف إلى تبادل الخبرات القيادية والمعارف المهنية بين خريجي المركز من مختلف قطاعات الدولة بما يساهم في تطوير القدرات القيادية.



جلسة لقاء مع قائد

يونيو 2026

نظم مركز قطر للقيادات جلسة "لقاء مع قائد" استضاف فيها السيد ماجد عبدالعزيز الخليفة، نائب الرئيس التنفيذي للأعمال في بنك الدوحة، حيث شارك خبراته مع منتسبي برنامج القيادات الحكومية التنفيذية. وتأتي هذه الجلسة كجزء من سلسلة جلسات ينظمها المركز بهدف تعزيز أساليب التعلم القيادي لدى المنتسبين وإثراء الحوار التفاعلي من خلال استضافة قيادات قطرية من خريجي المركز.



وحدة "اتخاذ القرارات المبنية على البيانات" من تقديم الجامعة الأمريكية في بيروت

يونيو 2026

ضمن برنامج القيادات الحكومية التنفيذية، نظم مركز قطر للقيادات وحدة "اتخاذ القرارات المبنية على البيانات" من تقديم الجامعة الأمريكية في بيروت، وتهدف إلى تعزيز قدرات المنتسبين على توظيف البيانات في دعم اتخاذ القرار، بما يساهم في رفع كفاءة الأداء المؤسسي وتحقيق مخرجات أكثر فاعلية.



لقاء مع سعادة السيد تساو شياولين سفير جمهورية الصين الشعبية لدى دولة قطر

يونيو 2026

نظم مركز قطر للقيادات جلسة ما بعد الرحلة التعليمية إلى جمهورية الصين الشعبية لمنتسبي برنامج القيادات الحكومية التنفيذية، بحضور سعادة سفير جمهورية الصين الشعبية لدى دولة قطر السيد تساو شياولين، وذلك في إطار جلسة نقاشية وتفاعلية هدفت إلى تعميق الاستفادة من مخرجات الزيارة وتبادل الرؤى حول التجربة الصينية. تناولت الجلسة العلاقات القطرية الصينية ومجالات التعاون من منظور سعادة السفير، إلى جانب مناقشة نموذج التنمية في جمهورية الصين الشعبية وآليات تنفيذ السياسات ومدى توافق الدروس المستفادة مع الأولويات الوطنية لدولة قطر.



الرحلات التعليمية



وحدة تعليمية في جامعة هارفارد برنامج القيادات التنفيذية

مايو 2026



رحلة تعليمية إلى جمهورية سنغافورة برنامج القيادات الحكومية المستقبلية

مايو 2026



رحلة تعليمية إلى جمهورية المكسيك برنامج القيادات التنفيذية

مايو 2026



رحلة تعليمية إلى جمهورية الصين الشعبية برنامج القيادات الحكومية المستقبلية

مايو 2026



رحلة تعليمية إلى سويسرا برنامج القيادات الحكومية المستقبلية

يونيو 2026

تعيينات خريجينا في مناصب جديدة

تسليط الضوء على خريجينا الذين تم تعيينهم مؤخرًا في مناصب قيادية عبر مختلف القطاعات، بما يعكس استمرار تأثيرهم وتميزهم القيادي.

السيدة/ إيمان محمد النعيمي

مدير عام تنفيذي، رئيس قطاع الاتصال والتسويق في البنك التجاري



السيد/ خليفة حمد آل خليفة

مساعد المدير العام للخدمات المصرفية للشركات في بنك الريان



سعادة السيد/ محمد بن حسن المالكي

رئيس الهيئة العامة لتنظيم القطاع العقاري



السيدة/ فاطمة سلطان الكواري

الرئيس التنفيذي للجنة ملف الترشيح لاستضافة دورة الألعاب الأولمبية والبارالمبية - الدوحة 2036



الدكتور/ عبدالله حمد فطيس

عميد كلية الإدارة والاقتصاد في جامعة قطر



الفعاليات القادمة

انطلاق برنامج القيادات اليافة: قادة المستقبل وصُنّاع التغيير - سنغافورة

يوليو 2026

انطلاق برنامج القيادات اليافة: معسكر قيادات الغد 2026

يوليو 2026

فتح باب التسجيل في البرامج الوطنية لعام 2027

أغسطس 2026

تابعنا على الموقع الإلكتروني لمركز قطر للقيادات وعبر منصات التواصل الاجتماعي، للاطلاع على أحدث الأخبار والمستجدات



🌐 www.qlc.qa 📷 [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) ✉️ [qlc_qa](mailto:qlc_qa@qlc.qa)

قطر تسمو ... الأفق حدودي

مركز
قطر
للقیادات



Qatar
Leadership
Centre

QLC NEWSLETTER

Q2 2026 EDITION



www.qlc.qa



[qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa)



[qlc_qa](https://twitter.com/qlc_qa)



QLC Graduation Ceremony 2026

May 2026

Under the patronage of Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad bin Khalifa Al Thani, Chairperson of the Board of Directors of Qatar Leadership Centre, the Centre celebrated the graduation of the thirteenth cohort of its National Leadership Programs, “Qiyadat 2026,” in a ceremony that reflected the State of Qatar’s steadfast commitment to developing human capital and preparing national leaders capable of advancing innovation and sustainable development.

The ceremony witnessed the graduation of 166 distinguished national talents representing various government, semi-government, and private sector entities, reaffirming the Centre’s pivotal role in leadership development across the country. The cohort included 122 participants from the National Leadership Programs, in addition to 44 graduates from the Executive Master’s in Leadership Program, one of the Centre’s flagship academic programs designed to prepare emerging leaders in line with the highest international standards.

The event was attended by Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad bin Khalifa Al Thani, Chairperson of the Board of Directors of Qatar Leadership Centre; His Excellency Sheikh Dr. Abdulla bin Ali bin Saud Al Thani, Vice Chairman and Managing Director; a number of Their Excellencies ministers and senior officials; as well as the graduates’ families, in a celebratory atmosphere marked by pride and recognition of the graduates’ achievements throughout their leadership journey.

In her remarks on the occasion, Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad bin Khalifa Al Thani highlighted the national vision behind the programs, stating: “Investing in people is our most enduring strategic choice, and in Qatar we believe that developing leaders is the guarantee for moving steadily toward the future we aspire to.”

The Centre continues its efforts to support Qatar’s national vision by developing a generation of leaders capable of innovation and shaping the future, thereby enhancing the country’s regional and international standing while contributing to sustainable development and a knowledge-based economy. The graduation of this cohort comes at a time when the demand for agile and adaptive leadership continues to grow globally, placing significant responsibility on graduates to actively contribute to the nation’s development journey, drawing on the leadership skills and strategic vision they acquired throughout the program.

News & Events

“Media Engagement” Module in Collaboration with Al Jazeera Media Institute

April 2026



The Media Engagement Unit was launched in collaboration with Al Jazeera Media Institute as part of the Executive Leaders Program. The unit aimed to develop participants' media communication and engagement skills, while enhancing their ability to interact professionally with different media channels. This contributes to preparing influential executive leaders who can communicate their messages clearly and effectively.

“Data Fluency” Module in Collaboration with the American University of Beirut

April 2026



The Data Fluency Unit, delivered by the American University of Beirut, was launched as part of the Government Rising Leaders Program. The unit focused on developing participants' ability to understand, interpret, and utilize data effectively in decision-making processes. It also aimed to strengthen data-driven communication skills and foster critical thinking, enabling participants to make informed decisions and navigate complex challenges with greater confidence and insight.

Spotlight Session - “Whistleblowing: Institutional Integrity and Governance in the State of Qatar”

April 2026



Qatar Leadership Centre, in collaboration with the Alumni Association, organized a Spotlight Session titled “Whistleblowing: Institutional Integrity and Governance in the State of Qatar.” The session featured Dr. Najla Ahmed Al Thani, Sector Director at the Supreme Council for Economic Affairs and Investment, who shared her professional insights and distinguished experience with QLC alumni. The session forms part of the Centre's commitment to lifelong learning and alumni engagement, providing a platform for knowledge exchange, strengthening connections across cohorts, and fostering meaningful dialogue that contributes to the continued development of leadership capabilities.

“Innovation and Change” Module in Collaboration with Harvard University

April 2026



Participants of the Executive Leaders Program completed an intensive Module titled “Innovation and Change” as part of a learning journey hosted at Harvard Business School Executive Education in Boston, United States, from 26 April to 1 May 2026. The Module provided participants with valuable insights into leading innovation and managing change in dynamic environments, while strengthening their ability to navigate complexity and drive organizational transformation.

“Media Engagement” Module in Collaboration with Al Jazeera Media Institute

April 2026



Participants of the Rising Leaders Program completed the Media Engagement Module, delivered in collaboration with Al Jazeera Media Institute. The Module aimed to enhance participants' media communication skills and strengthen their ability to engage effectively with various media platforms, contributing to the development of influential leaders capable of communicating their messages with clarity and impact.

Roundtable Session - “Geopolitics, Risk, and Resilience: Managing Uncertainty in the Gulf Region”

May 2026



Qatar Leadership Centre organized a Roundtable Session titled “Geopolitics, Risk, and Resilience: Managing Uncertainty in the Gulf Region,” featuring Dr. Sultan Abdulrahman Al-Khulaifi, Senior Researcher at the Center for Conflict and Humanitarian Studies, and Dr. Abdullah Bandar Al-Otaibi, Assistant Professor in the Department of International Affairs at Qatar University. The session was moderated by QLC alumnus Mr. Mohammed Abdullah Al-Mohannadi.

Organized in collaboration with the Alumni Association, the session explored key geopolitical developments and regional challenges, as well as their implications for the security and stability of the region. The discussion provided an interactive platform that strengthened strategic awareness and leadership thinking among QLC alumni across different cohorts.

Workshop on Crisis Communication and Media Management for Leaders

June 2026



As part of the Centre's Continuous Learning for alumni, Qatar Leadership Centre organized the “Crisis Communication and Media Management for Leaders” workshop. The workshop aimed to enhance participants' ability to communicate effectively during times of crisis, strengthen media engagement skills, and support leaders in managing complex situations with confidence, clarity, and professionalism.

Workshop on Humanitarian and Social Work in Qatar

June 2026



Qatar Leadership Centre organized a workshop titled “Humanitarian and Social Work in Qatar: Leadership, Impact, and National Contribution,” delivered by QLC alumnus Mr. Ahmed Yousef Jassim Fakhro, CEO Advisor at Qatar Charity. The workshop highlighted Qatar's experience in humanitarian and social work and explored the role of leadership in enhancing the impact of national and humanitarian initiatives in support of sustainable development.

The workshop forms part of the Centre's lifelong learning initiatives for alumni, which aim to facilitate the exchange of leadership experiences and professional knowledge among graduates from different sectors, contributing to the continued development of leadership capabilities.

Meet a Leader Session

June 2026



Qatar Leadership Centre organized a Meet the Leader session featuring Mr. Majed Abdulaziz Al-Khulaifi, Deputy Chief Executive Officer - Business at Doha Bank, who shared his professional and leadership experiences with participants of the Government Executive Leaders Program.

The session forms part of a series organized by the Centre to enrich leadership learning and foster interactive dialogue through engagement with distinguished Qatari leaders and QLC alumni.

Data-Driven Decision-Making Unit Delivered by the American University of Beirut

June 2026



As part of the Government Executive Leaders Program, Qatar Leadership Centre delivered the Data-Driven Decision-Making Module, presented by the American University of Beirut. The unit aimed to strengthen participants' ability to leverage data in support of decision-making processes, contributing to enhanced institutional performance and more effective outcomes.

Meeting with H.E. Cao Xiaolin, Ambassador of the People's Republic of China to the State of Qatar

June 2026



Qatar Leadership Centre organized a post-learning journey session for participants of the Government Executive Leaders Program following their visit to the People's Republic of China, attended by H.E. Mr. Cao Xiaolin, Ambassador of the People's Republic of China to the State of Qatar. The session featured an interactive discussion aimed at deepening participants' learning outcomes from the visit and exchanging perspectives on People's Republic of China's development experience. The discussion explored Qatar-China relations and areas of bilateral cooperation from the Ambassador's perspective, while also examining People's Republic of China's development model, policy implementation mechanisms, and the relevance of key insights gained from the visit to the State of Qatar's national priorities.

Learning Journeys



Learning Module at Harvard University Executive Leaders Program

May 2025



Learning Journey to the Republic of Singapore Government Rising Leaders Program

May 2026



Learning Journey to Mexico Executive Leaders Program

May 2026



Learning Journey to People's Republic of China Government Executive Leaders Program

May 2026



Learning Journey to Switzerland Rising Leaders Program

June 2026

Recently Appointed Alumni

Highlighting our alumni who have recently been appointed to leadership roles across diverse sectors, reflecting their continued impact and leadership excellence.



Mrs. Eiman Mohamed Al-Naemi

Executive General Manager,
Chief Communications and Marketing Officer, Commercial Bank



Mr. Khalifa Hamad Al Khalifa

Assistant General Manager, Corporate Banking, AlRayan Bank



H.E. Mohammed bin Hassan Al Malki

President, Real Estate Regulatory Authority (Aqarat)



Mrs. Fatima Sultan Al Kuwari

Chief Executive Officer, Qatar's 2036 Olympic
and Paralympic Bid Committee



Dr. Abdullah Hamad Feteis

Dean, College of Business and Economics, Qatar University

Upcoming Events

Young Leaders Program - Future Leaders and Changemakers Summer Camp 2026

July 2026

Launch of the Young Leaders Program - Leaders of Tomorrow Camp 2026

July 2026

Call for Applications: National Programs 2027

August 2026

Follow us on the Qatar Leadership Centre website and social media platforms to stay updated with the latest news and updates.



🌐 www.qlc.qa 📷 [qlc.qa](https://www.instagram.com/qlc.qa) ✕ [qlc_qa](https://twitter.com/qlc_qa)

YOU RISE ... QATAR SHINES